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سه  ش��نبه 11 دي 1397 | 24 ربيع الثاني 1440 || روزنامه جوان |  شماره 5555  مأموريت ها و جايگاه جديد
 مجمع تشخيص مصلحت

رهبر معظم انقلاب اسلامي حضرت امام خامنه اي )مدظله العالي( در 
حكم انتصاب آيت الله آملي لاريجاني به س��مت رياست جديد مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام به نكته اي مهم در خص��وص مأموريت اين 
مجمع اش��اره كرده و مرقوم داش��تند: » همان طور كه پيش از اين در 
حكم دوره  جديد آمده اس��ت، مجمع در اين دوره عهده دار مسئوليت 
مهم و اساسي تغييرات در س��اختار و محتواي آن نهاد مؤثر و مهم نيز 
مي باش��د.«  با توجه به اينكه 23 مرداد سال 1396، معظم له در حكم 
دوره كنوني اجزاي اين مأموريت را برش��مردند، بازخواني اجزاي اين 

مأموريت ضروري به نظر مي رسد: 
1- نخس��تين جزء تحول مأموريتي مجمع در دوره كنوني »س��امان 
بخشيدن به مجموعه  سياست های كلی و بازنگري در عناوين و نيز در 
فرآيند تعيين و تنظيم آن« است. طي سه دهه گذشته در موضوعات 
گوناگون سياس��ت های كلي اي توس��ط مجمع به محضر رهبر معظم 
انقلاب ارائه شده كه عمدتاً با نظر معظم له تنفيذ شده است. اكنون به 
نظر مي رسد لازم است مجمع كليت اين سياست ها را منقح، يكپارچه، 
همساز و به روزرساني شده نمايد. البته چنين به نظر مي رسد اين روند از 

سال گذشته در دستور كار مجمع بوده و اين روند بايد شتاب پذيرد. 
2- نكته دوم مورد تأكيد رهبر انقلاب »س��امان بخش��يدن به مسئله  
نظارت بر اجراي سياست ها« اس��ت. واقعيت آن است كه بر طبق بند 
2 اصل 110 قانون اساسي »نظارت بر حسن اجراي سياست های كلي 
نظام« در شمار وظايف و اختيارات رهبري است؛ با اين حال پيش از اين 
ساختار مشخصي براي اين موضوع وجود نداشته و اكنون با نظر معظم له 
مجمع به عنوان ب��ازوي نظارتي ولي فقيه همانگون��ه كه در نگارش و 
پيشنهاد سياست ها نقش ايفا مي نموده، بر حس��ن اجراي آنها نيز به 
نيابت از ولايت فقيه نظارت مي كند. به اين منظور ساختار مشخصي نيز 
در مجمع پيش بيني شده كه در طول يك سال اخير فعال شده است. 

ضرورت اين بحث از آن رو است كه يكي از چالش هاي جدي مديريتي 
كشور ما در دوره هاي گوناگون، عدم استمرار اجراي سياست های درست 
و نيز اعمال س��ليقه هاي فردي و جناحي به جاي اجراي سياست های 
كلي در برخي از بخش هاي اجرايي بوده است؛ بنابراين وجود سازوكاري 
مشخص براي نظارت بر حسن اجراي سياست ها، احتمال سليقه گرايی 

و گريز از سياست های كلي را كاهش مي دهد. 
3- طبع��اً يك��ي از ضرورت ه��اي ه��ر فرايند سياس��ت گذاری اي 
»بازخوردگيري از حوزه اجرا« است و اين بازخوردگيري به اصلاح 
و تقويت سياس��ت ها كمك نموده و ارزيابي سياست ها سبب بهبود 
و جامع تر ش��دن هرچه بيشتر آنها مي ش��ود. بر همين اساس رهبر 
انقلاب تحقق »س��ازوكار لازم براي ارزيابي كارآمدي و اثربخش��ي 
سياست ها« را به عنوان يكي از مؤلفه های انتظار از مجمع در دوره 

جديد برشمردند. 
4- يكي از نقاط ضعف مجمع در ساختار پيشين آن وجود دوگانگي در 
بخش هاي مديريتي ميان دبيرخانه و حوزه رياست مجمع و نهادهاي 
وابسته به آن بود كه در حكم معظم له براي دوره جديد »ايجاد انسجام 
كامل در س��اختار تش��كيلاتي و مديريتي و تمركز برنامه ها بر اساس 
آيين نامه   مصوّب« و »چابك سازي تشكيلات و حذف بخش هاي موازي 
و غيرضرور« توصيه ش��ده بود. طبيعتاً اكنون و در دوره رياست رئيس 
جديد مجمع انتظار مي رود همين توصيه معظم له نصب العين رياست و 
دبيرخانه مجمع بوده و ضمن انسجام تشكيلاتي، از تأسيس ساختارهاي 

غيرضرور و موازي خودداري گردد. 

محمدجواد اخوان

دفاع مسئولانه از دفاع مقدس
قاسم سليماني و محسن رضايي در برنامه زنده تلويزيوني در مورد كربلاي 4 توضيح دادند

قاس�م س�ليماني، فرمانده نيروي قدس س�پاه 
پاسداران انقلاب اس�لامي روز گذشته به صورت 
تلفن�ي در يک برنام�ه تلويزيوني حض�ور يافت 
و توضيحات�ي در م�ورد عمليات كرب�لاي 4 داد. 
محس�ن رضايي هم مهمان حض�وري اين برنامه 
بود. عمليات كربلاي 4 در روزهاي اخير و به واسطه 
يک توئيت از محس�ن رضايي، فرمانده سپاه در 
دوران دفاع مقدس روي خط خبرها آمد و بسياري 
از دلس�وزان انق�لاب و رزمندگان دف�اع مقدس 
تا ضدانقلاب و اصلاح طلب كه هر ك�دام كارنامه 
روشني در مورد شهدا و فرهنگ شهادت و دفاع 
مقدس دارند، عليه اي�ن توئيت و عمليات فريب 
ناميده شدن كربلاي 4 موضع گرفتند. روز گذشته 
پاسخگويي مبسوط محسن رضايي در مورد اين 
اظهارنظر خود و توضيحات قاس�م س�ليماني در 
مورد عمليات كربلاي 4 فصل الخطاب جنجال هاي 
مغرضانه و نقدهاي دلس�وزانه روزهاي اخير شد. 
اما ب�اب يک مطالبه ديگ�ر را گش�ود و آن اينكه 
دولتي ها و حامي�ان دولت ك�ه در روزهاي اخير 
هجمه بی س�ابقه ای عليه محس�ن رضايي كليد 
زدند و از لزوم پاسخگويي فرماندهان مي گفتند، 
حال آيا همين مطالبه را از دولت براي پاسخگويي 
در مورد پنج س�ال سياس�ت نادرست سياسي و 
اقتصادي خواهند داش�ت؟! در مورد عمليات 32 
سال پيش پاس�خگويي و توضيح حاصل شد، در 
مورد معيشت امروز چه كسي جواب خواهد داد؟!

قاس��م س��ليماني ديروز در برنامه تلويزيونی »حالا 
خورشيد«  با بيان اينكه بعضي از بحث ها را پيرامون 
جنگ غيرضروري مي دانم، تصريح كرد: در سال های 
اخير بعض��ي بحث هاي انحرافي مث��ل موضوع فتح 
بيت المقدس و قبل و بعد از آن دل خانواده شهدا را به 
درد آورد. اين بحث هاي انحرافي قداست دفاع مقدس 
را زير س��ؤال مي برد و من انتقادات زيادي به كساني 
كه به اين موضوع مي پردازن��د، دارم. ما يك فرمانده 
قدرتمند، با تقوا و حكيم در بالاي سرمان داشتيم كه 
امام بود و در همه شئون جنگ، هم نظارت داشت و هم 

در سطوح مختلف نماينده داشت.  
سردار س��ليماني با اش��اره به حواش��ي پيش آمده 
پيرامون ماهيت عمليات كربلاي 4 اظهار داش��ت: 
آقاي محس��ن رضايي يا آقا محس��ن ما و همه مردم 

ايران حق بزرگي به گردن همه ما دارند. آقا محسن 
طراح عمليات های بسيار بزرگي مثل بيت المقدس، 
فتح المبين، طريق القدس و رمضان بو دند كه اغلب اين 
عمليات ها موفق بو دند، چو ن د ر همه اينها نظر، نگاه 
و طراحي ايشان نقش برجسته اي داشت. نبايد يك 
فرد كه دوره طولاني هشت سال دفاع مقدس فرمانده 
بوده، محور انتقادات و به نحوي مورد عقده گشايي و 

شماتت قرار گيرد. 
   كربلاي 4 عمليات اصلي بود

س��ردار س��ليماني با بيان اينكه عمليات كربلاي 4، 
عمليات اصلي ما بو د، خاطرنشان كرد: ما د ر طول سال 
و بيشتر از پنج يا شش ما ه روي عمليات كربلاي 4 كار 
كرديم و لي به موفقيت دست نيافتيم. فقط عمليات 
كربلاي 4 نبود و د ر طول جنگ پنج يا شش عملياتي 
بو د كه تلاش هاي فراواني بر ا ي آن صورت گرفت و لي 

منجر به موفقيت نشد                                                                                                                                و اين طبيعي است. 
   تقريباً د ر همه عمليات ها لو رفتگي داشتيم

سردار سليمانی با اش��اره به بحث هايي كه د ر فضاي 
مجازي مطرح مي شو د، خاطرنش��ان كرد: بعضي ها 
شماتت مي كنند كه چر ا عمليات لو ر فت و چر ا آقاي 
رضايي دستور عمليات داد؟ البته دستور ايشان دستور 
شخصي نبوده و يك جمعي تصميم گيرنده د ر مسئله 
جنگ بو دند. ا ما يك منطق نظام��ي وجود د ارد و آن 
اينكه ما تقريباً د ر همه عمليات  هاي مان نس��بتي از 
لورفتگي ر ا داشتيم. بر ا ي مثال د ر عمليات والفجر ۸ كه 
يكي از غافلگيرانه ترين عمليات دفاع مقدس بو د، شب 
لب رودخانه نشسته بودم. وقتي غواص هاي ما داخل 
آ ب شدند، دش��من نورافكن روي آ ب باز كر د و روي 
ساحل ما شليك كر د. معنايش اين است كه ما بايد 
عمليات ر ا لغو مي كرديم. ا گر ما چنين تصوراتي ر ا د ر 
جنگ مبنا قرار مي داديم، قادر به اجراي هيچ عملياتي 

نبوديم و بايد همه آنها ر ا متوقف مي كرديم                                                                    . 
   دشمن تصور كرد كربلاي 4 عمليات فريب 

بوده است
سردار سليمانی با بيان اينكه يك نكته وجود د ارد كه 
آقاي رضايي د ر بيان شان ش��ايد مي خواستند به آن 
اش��اره كنند، تصريح كرد: ما وقتي با فاصله كمتر از 
1۵ روز عمليات كربلاي ۵ ر ا كه پيچيده تر از كربلاي 
4 بو د انجام داديم و بزرگ ترين موفقيت ر ا به دست 
آورديم، دشمن تصور كرد عمليات كربلاي 4 عمليات 

فريب بود. 
فرمانده نيروي قدس س��پاه با بيان مخالفت خود و 
برخي فرماندهان ديگر با عمليات كربلاي ۵ و اصرار 
درست مرحوم هاشمي رفسنجاني بر انجام آن گفت: 
بعداً معلوم شد كه دشمن در كربلاي۵ دچار غافلگيري 
شد. نه اينكه كربلاي4 عمليات فرعي ما بو د، ا ما با توجه 
به س��رعتي كه د ر اجراي عمليات كربلاي۵ به خرج 
داديم، اين تصور د ر دشمن به وجود آمد كه كربلاي 4 
فرعي بوده و عمليات اصلي ما كربلاي۵ بوده است           . و لي 
از ديد ما عمليات كربلاي4، عمليات اصلي بو د و بر اين 
مبنا روي آن سرمايه گذاري هاي بزرگي كر د ه بوديم. 

   حاشيه سازی های تكراري
محسن رضايي  نيز در برنامه حالا خورشيد با اشاره 
به اينكه همه واكنش ها را نسبت به توئيت اخير خود 
درباره عمليات كربلاي 4 ديده و با صبر و حوصله آنها 
را خوانده است، اظهار داشت: بسياري از آنها تكراري 
است و ما هر س��ال در دي ماه با يك داستان تكراري 
مواجهيم كه يك عده به صحنه مي آيند و مي گويند 
عمليات كربلاي 4 لو رفته اس��ت؛ هزاران نفر شهيد 
ش��ده اند و فرماندهان هيچ توجهي به جان بچه هاي 
مردم نداشتند. سوم دي ماه اين موج دوباره آغاز شد؛ 
من يك توئيتي زدم و گفتم حال بياييد از يك زاويه 
ديگر هم به موضوع نگاه كنيم و آن اين اس��ت كه ما 
عملياتي را كه انجام داديم تبديل به عمليات فريب 
كرديم و 1۵-10 روز بعد درس��ت در همان منطقه 

عمليات ديگري را انجام داديم. 
   نمي خواستيم عمليات فريب باشد

فرمانده سپاه در سال های دفاع مقدس گفت: خدا به 
ذهن ما انداخت كه اين تلاشي را كه ناكام شده است، 
تبديل به فريب بكنيم نه اينكه از ابتدا در ذهن ما باشد 
كه كربلاي 4 را به عنوان ي��ك عمليات فريب انجام 
دهيم. ما كي اين عمليات را تبديل به فريب كرديم؟ 
24 س��اعت بعد. چرا؟ چون به اين نتيجه رسيدم با 
اينكه راه شلمچه باز اس��ت ولي موفقيت مان اندك 

خواهد بود. 
  حت�ی  روي ي�ک ش�هيد هم حساس�يت 

داشتيم
رضايي در پاس��خ به اين سؤال كه برخي نمي پذيرند 
كه كربلاي 4 ب��ا آن حجم از تلف��ات عمليات فريب 
ناميده شود، گفت: ما مي گوييم پس از انجام عمليات 

كربلاي4 آن را تبديل به عملي��ات فريب كرديم، به 
علاوه كل شهداي ما در عمليات 9۸۵ نفر هستند و آمار 
آنها در بنياد شهيد و سپاه موجود است و چنين چيزي 
نيست كه هزاران نفر شهيد شده باشند. فرماندهان ما 
حتي روي يك نفر شهيد هم حساسيت داشتند؛ رابطه 
عاطفي ما در جنگ بيش از رابطه خانوادگي ما بوده 
است. آيا در يك چنين فضايي انسان حاضر مي شود 

جنازه حتي يك برادرش را ببيند؟
   منتقدان پاسخگوي معيشت مردم باشند

رضايي گفت: من دس��ت جواناني را كه حتي به من 
ناسزا هم مي دهند مي بوس��م، چون مي دانم كه در 
دل شان چيزي نيست. من نيامدم اينجا كه از خودم 
دفاع كنم. بعضي از كساني كه شما اسم شان را برديد 
كه به توئيت من واكنش نشان دادند امروز خودشان 
بايد بيايند و پاسخگو باشند. خودشان بايد خيلي از 
مسائل را حل كنند. اينها هر چند مدت يك بار ذهن 
مردم را از مباحث معيشتي و اقتصادي به سمت مسائل 
حاشيه اي مي برند، در حالي كه امروز روزي است كه 
همه بايد دست به دست هم دهند و مسئله معيشت 

مردم را حل كنند. 
   كربلاي 4 نبود، كربلاي 5 شكل نمي گرفت

رضايي با اشاره به پيروزي بزرگ كربلاي ۵ گفت: اگر 
كربلاي 4 نبود ما اين پيروزي ب��زرگ را در كربلاي 
۵ به دس��ت نمي آورديم از اين رو ش��هداي كربلاي 
4 و خانواده های آنها در ي��ك درجه عالي تاريخ دفاع 
مقدس قرار دارند؛ اگر شهداي كربلاي 4 نبودند كه 

اصلاً كربلاي ۵ شكل نمي گرفت. 
فرمانده سپاه در سال های دفاع مقدس گفت: اين در 
همه جنگ ها مرسوم اس��ت كه در نقطه اي عمليات 
صورت بگيرد ولو با تلفاتي كه توجه دشمن را از نقطه 
اصلي عمليات پرت كند. البت��ه كربلاي 4 عمليات 
فريب نبود و تبديل به فريب ش��د؛ ام��ا اگر هم ما در 
نقطه ديگري عمليات فريب صورت مي داديم كه در 
جاي ديگر پيروز شويم اين بايد جزو محاسن جنگ 

محسوب شود و نبايد مورد انتقاد واقع شويم. 
   پاسخگويي مسئولان دولتي كی مي رسد؟

ماجراي بحث تاريخي پيرامون كربلاي 4 با توضيحات 
محسن رضايي و قاسم سليماني، براي كساني كه در 
پي رسيدن به پاسخ و روشنگري بودند، به اتمام رسيد. 
گرچه براي كساني كه به دنبال طرح شبهه هاي بي 
اساس هس��تند تا نتيجه بگيرند فرماندهان جنگ 
جوانان مردم را به كش��تن داده اند! ت��ا بگويند همه 
س��ال های پر افتخار دفاع مردم اي��ران مقابل تجاوز 
بعثي ها اشتباه بوده است، تا دايه هاي مهربان تر از مادر 
شوند و از لندن و پاريس و نيويورك براي فرماندهان 
نظامي ما نسخه  منافقانه پاسداش��ت حرمت خون 
شهدا مي پيچند، هيچ پاسخ و توضيحي فصل الخطاب 
نخواهد بود. چاره اي هم نيس��ت؛ جنگ رسانه اي در 
ابعادي بزرگ تر از جنگ نظامي ادام��ه دارد. حالا اما 
مدعيان پاس��خگويي بايد به ميدان بيايند و توضيح 
دهند وضعيت معيشتي مردم چرا درست نمي شود. 
سياست هاي برجامي اشتباه بود، اما حسن روحاني 
همچنان معتقد است » برجام يكي از خيرات دولت 
يازدهم است كه حسنه آن مداوم بوده و براي هميشه 
باقي مي ماند و مانند كار خيري است كه پايان ندارد... 
« آيا مي ش��ود تيم اقتصادي و برجام��ي دولت هم 
در برنامه زنده تلويزيوني حاضر ش��وند و به سؤالات 
كاربران توئيتر پاسخ دهند و سعه صدر به خرج دهند تا 
انتقادات بي پرده توئيتري ها مقابل آنها خوانده شود؟! 
اقتصاد و معيشتي كه ديگر قابل احاله به دولت گذشته 
نيست و بايد هر چه را كه هست، متأثر از سياست ها و 
عملكرد دولت حسن روحاني است، متأثر از گره زدن 

همه چيز به برجام. 

ژه
وی

    اصلاح طلبان از سلطه پدرسالاران 
خارج مي شوند؟

وزير كشور دولت اصلاحات با تأكيد بر اينكه گذر اصلاح طلبان 
از صندوق رأی و قهر با انتخابات را قبول ندارد، مي گويد: سعيد 
حجاريان) به عنوان چهره ش��اخص و مبلغ گذار از نظام دينی( 
در اقليت است. عبدالواحد موسوي لاري كه با روزنامه سازندگي 
)ارگان حزب كارگزاران سازندگي( گفت وگويي تفصيلي كرده 
اس��ت، گفت: من عقيده دارم اصلاح طلب ها باي��د تمام تلاش 
خود را به كار ببندند تا در مس��ير رس��يدن به قدرت مشروع از 
صندوق رأی اس��تفاده كنند.  فارغ از اينكه مواضع وزير كشور 
دولت اصلاحات چه ميزان تبليغاتي و محافظه كارانه است، دو 
نكته در سخنان او نهفته است؛ نخست اعتراف ضمني به اينكه 

اصلاح طلبان در مقاطعي شبيه فتنه ۸۸ براي رسيدن به قدرت از 
روش های نامشروع بهره گرفتند و اكنون به اين نتيجه رسيده اند 
رسيدن به قدرت مشروع تنها از طريق صندوق رأی ميسر است 
نه ساختارشكنی و اردوكشي هاي خياباني. دوم اينكه به تجربه 
چند سال اخير دريافته اند كه س��لطه پدرسالاران بر مجموعه 
اصلاح طلبان ) ياران حجاريان و حزب منحله مشاركت( تاريخ 
مصرف خود را از دست داده و به تعبير موسوي لاري اكثريت با 
آنها همراهي نمي كنند. كه اين مطلب را بايد به فال نيك گرفت 
و به عنوان نشانه پالايش و بازگشت بخش زيادي اصلاح طلبان 
به روش های قانوني و بازگش��ت به نظام تفس��ير و تحليل كرد. 
موضوعي كه رگه هايي از اين رويكرد را مي توان در گفت وگوي 
حسين مرعشي، عضو ش��وراي مركزي كارگزاران سازندگي با 
روزنامه همشهري هم جست وجو كرد. مرعشي با تأكيد بر اينكه 

اگر ما ادعاي خدمت داريم نمي تواني��م در خلأ قدرت، خدمت 
كنيم تصريح كرده است: ما در اردوگاه اصلاح طلبان يك بار اين 
اشتباه را مرتكب شديم كه قدرت رهبري را كه يك قدرت واقعي 
در ساختار جمهوري اسلامي است به جريان رقيب واگذار كرديم 
و خود را از قدرت رهبري خلع و مح��روم كرديم، حالا هم بايد 

فرياد بزنيم كه نمي گذارند ما كار كنيم!
هرچند ممكن اس��ت اين تغيير نگاه در مجموعه اصلاح طلبان 
آن هم در ش��رايطي كه س��ال آينده انتخابات مجلس شوراي 
اسلامي در پيش است، رويكردي تاكتيكي و رسانه اي ارزيابي 
شود، اما آنها بايد بدانند، س��ابقه پر چالش و غيرقابل دفاعي در 
فتنه ۸۸ از خود برجاي گذاشتند كه براي تغيير واقعي قدم هاي 
بزرگ تري بردارند كه اساسی ترين آن اعلام برائت از سران فتنه 

و عذرخواهي از مردم است. 

با حكم رهبر معظم انقلاب
 حجت الاسلام حاج علي اكبري

 امام جمعه موقت تهران شد
س�تاد نماز جمعه تهران اعلام ك�رد: حجت الاس�لام محمدجواد 
حاج علي اكب�ري در حكم�ي از س�وي رهب�ر معظ�م انق�لاب 
اس�لامي به عن�وان ام�ام جمع�ه موق�ت ته�ران منصوب ش�د. 
به گزارش روابط عمومي ستاد نماز جمعه تهران، نماز جمعه اين هفته 
تهران )14 دي 97( به امامت حجت الاسلام حاج  علي اكبري در مصلاي 
امام خميني)ره( اقامه مي ش��ود.  محمدج��واد حاج علي اكبري از دي 
ماه 1396 رئيس شوراي سياس��تگذاری ائمه جمعه است. امام جمعه 
شهرستان دماوند، عضو هيئت مديره كانون پرورش فكري كودكان و 
نوجوانان، رياست مركز رسيدگي به امور مساجد، نماينده رهبر معظم 
انقلاب در اتحاديه انجمن هاي اسلامي دانش آموزان و رئيس سازمان 

ملي جوانان از ديگر مسئوليت هاي وي در سال هاي گذشته است. 

رئيس قوه قضائيه: 
مسئولان بايد صداي مردم را بشنوند

رئيس قوه قضائيه با تأكيد ب�ر ضرورت پيگيري جدي، س�ريع و متقن 
حادثه تلخ واژگوني اتوب�وس در واحد علوم و تحقيقات دانش�گاه آزاد 
اس�لامي از س�وي دادس�تان تهران و با نظارت دادس�تان كل كش�ور، 
گفت: اينكه عده اي چنين حادثه اي را اس�باب تصفيه حساب با برخي 
افراد قرار دهند، شايس�ته نيس�ت و ما در رس�يدگي هاي قضايي خود 
به اين قبيل س�ر و صداها و جنجال هاي رس�انه اي توجه نخواهيم كرد. 
به گ��زارش اداره كل روابط عمومي قوه قضائيه، آي��ت الله آملي لاريجاني در 
جلسه مسئولان عالي قضايي با قدرداني از رهبر معظم انقلاب اسلامي تصريح 
كرد: قبل از هر چيز از مقام معظم رهبري )مدظله العالی( به دليل اعتمادي 
كه به اينجانب براي رياست مجمع تش��خيص مصلحت نظام و عضويت در 
شوراي نگهبان داشتند، تشكر مي كنم و از خدا مي خواهيم كه توفيق انجام 
مسئوليت ها به نحو احسن، اخلاص در عمل و توفيق طاعت حق را در همه امور 
عطا فرمايد.  رئيس قوه قضائيه با بيان اينكه الطاف مقام معظم رهبري همواره 
موجب دلگرمي و نشاط مسئولان نظام است، اظهار كرد: اميدواريم حمايت هاي 
ايشان در اين مسير دشوار همراه ما باشد تا بتوانيم اين مسئوليت هاي بزرگ را 
به درستي ايفا كنيم.  آيت الله آملي لاريجاني در ادامه با اشاره به دوران تصدي 
آيت الله هاشمي شاهرودي در دستگاه قضايي ادامه داد: ايشان در قوه قضائيه 
نيز منشأ آثار مهمي بودند كه از جمله آنها مي توان به احياي دادسراها و تلاش 
براي نهادينه سازي شوراهاي حل اختلاف اشاره كرد كه بار سنگيني را از دوش 
دادگستري ها برداشت. همچنين كمك به وضعيت معيشت قضات و كاركنان 
دستگاه قضايي از ديگر اقدامات مرحوم آيت الله هاشمي شاهرودي بود.  رئيس 
قوه قضائيه در بخش ديگري از سخنان خود با گراميداشت سالروز حماسه 9 
دي، جريان فتنه سال ۸۸ و حوادث بعد از انتخابات رياست جمهوري آن سال 
به ويژه نهم دي را متضمن پيام ها و عبرت هاي فراوان دانست و تصريح كرد: 
اين حوادث، صرفاً جنبه تاريخي ندارد بلكه بايد آن را در يك بستر مستمر و 
دائمي تحليل كرد. جريان فتنه ۸۸ قابل تكرار است زيرا امروز هم دشمن به 
ميدان آمده، ابزار دروني كشور را به كار مي گيرد، عده اي فريب مي خورند يا 
تعمداً با دشمن همراهي مي كنند و به اين ترتيب ظرفيت تكرار چنين حوادثي 

همچنان وجود دارد. 
    امريكا فقط آشوبگران را »مردم« مي دانست

آيت الله آملي لاريجاني با اشاره به ابراز تمايل اوباما به نزديك شدن به ايران و 
سپس، تغيير رويكردش پس از مشاهده حوادث سال ۸۸، ادامه داد: به محض 
اينكه اوضاع را آشفته ديدند، ورق برگشت و به همراه وزير خارجه خود، رئيس 
جمهوري فرانسه و برخي ديگر از سران كشورهاي غربي، مدعي »حمايت از 
مردم ايران« شدند. آنها آشوبگران را مردم مي دانستند اما از نظرشان ميليون ها 
ايراني بصير كه در دفاع از نظام و انقلاب خود قد علم كردند، جزو مردم نبودند! 
رئيس قوه قضائيه با بيان اينكه عده اي نيز آب به آس��ياب دش��من ريختند، 
يادآور شد: امروز نسبت به گذشته، دشمن ابزارهاي متنوع تر و بيشتري دارد و 
هزينه هاي كلان تری مي كند. براين اساس ما بيش از هر زمان ديگري نيازمند 
دشمن شناسی، فتنه شناس��ي و موقعيت شناسی هستيم تا با درك صحيح 
بزنگاه ها، چشم فتنه را به موقع درآوريم. اين يكي از مهم ترين عبرت های فتنه 

۸۸ و حماسه 9 دي است. 
   مسئولان بايد صداي مردم را بشنوند

آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه متأسفانه امروز هم برخي در داخل همان 
اشتباهات گذشته را تكرار مي كنند و دشمن را به تحقق رؤياهايش اميدوار 
مي سازند، خاطرنشان كرد: اقش��ار مختلف مردم از جمله كارگران محترم، 
دانش��جويان عزيز و ... مطالبات بر حقي دارند كه قطعاً مسئولان بايد صداي 
آنان را بشنوند و در جهت حل مشكلاتشان گام بردارند اما اين عزيزان نيز بايد 
هوشيار باشند كه خداي ناكرده غافلانه نردبان دشمن نشوند و دشمن حس 
نكند كه با استفاده از بستر مطالبات آنان مي تواند به ساحت نظام ورود كند. 
رئيس قوه قضائيه با بيان اينكه نبايد اجازه داد جريان فتنه ۸۸ در لباس ديگري 
عرض اندام كند، اظهار كند: امروز نيازمند بصيرت بيش��تر هستيم و بايد به 
ترسيم نقشه راه از سوي رهبر معظم انقلاب در خصوص آينده، توجه بيشتري 
داشته باشيم. بر اين اساس، رويدادهايي همانند حماسه 9 دي بايد همواره زنده 

نگه داشته شود و عبرت ها و پيام هاي آن مورد توجه قرار گيرد. 
   حادثه دانشگاه آزاد نبايد اسباب تصفيه سياسي شود

آيت الله آملي لاريجاني در ادامه با اش��اره به حادثه غمب��ار واژگوني اتوبوس 
حامل دانشجويان در واحد علوم و تحقيقات دانشگاه آزاد اسلامي و تسليت 
به خانواده های داغدار و آرزوي ش��فاي عاجل براي مصدومان، تصريح كرد: 
نكته مهم اين است كه مسئولان بايد در وقت خود به مشكلات توجه داشته 
باشند. گر چه ممكن است مشكلات در نهادي مانند دانشگاه آزاد متعدد باشد و 
از چشم مسئولان دور بماند اما واقعيت اين است كه برخي از امور قابل بازگشت 
نيست. رئيس قوه قضائيه ادامه داد: حسب برخي گزارش ها دانشجويان اعلام 
كرده اند كه مكرراً مشكلات به مسئولان دانشگاه تذكر داده شده بود. اگر اين 
موضوع واقعيت داشته باشد، حتماً نياز به پيگرد دارد. من از دادستان محترم 
كل و دادستان محترم تهران كه ديروز)يك شنبه( وقت گذاشتند و در جمع 
دانشجويان دانش��گاه حضور يافتند تشكر مي كنم زيرا بس��يار كار درست و 
پسنديده اي بود اما مهم تر از همه آن اس��ت كه مطالبات را به صورت جدي 
پيگيري كنند و اگر كسي تعمدي در اين حوادث داشته بررسي شود.  آيت الله 
آملي لاريجاني، برخي كوتاهي ها را كه مقدماتش در اختيار خود مسئولان 
است، به نحوي عمد دانست و گفت: درست است كه ممكن است كسي در خود 
واژگون شدن اتوبوس و جان باختن اين عزيزان عمدي نداشته اما كوتاهي در 
برخي مسائل قابل پذيرش نيست؛ خصوصاً اگر قبلاً تذكر داده شده باشد. من 
همين جا از دادستان محترم تهران و دادستان محترم كل مي خواهم كه اين 
قضيه را پيگيري جدي، سريع و متقن كنند. رئيس قوه قضائيه در عين حال 
اظهار كرد: بايد از سر و صداهاي رس��انه اي هم احتراز كرد زيرا عده اي دنبال 
اهداف سياسي هستند و حالا چنين حادثه اي را عرصه تصفيه حساب با برخي 
اشخاص مي بينند كه اين واقعاً ناشايس��ت و ناپسند است. اينها ربطي به كار 
دستگاه قضايي ندارد. آنچه به ما مربوط مي شود، رسيدگي عادلانه و تعقيب 
كساني است كه در اين زمينه قصور يا تقصير داشته اند. علاوه بر اين، تلاش ما 
در جهت پيشگيري از چنين حوادثي در آينده است و دادستان محترم نيز از 
باب مدعی العموم بايد به اين موضوع ورود كند. واقعاً بحث كوچكي نيست زيرا 
يكباره 10 خانواده به دليل امري كه به احتمال زياد قابل اجتناب بوده، داغدار 
شده اند. چه نيازي است كه نحوه رفت و آمدها در يك دانشگاه اينگونه باشد؟

آيت الله آملي لاريجاني در پايان ابراز اميدواري كرد كه با تعقيب دادس��تان 
تهران، نظارت دادستان محترم كل كشور و پيگيري خود مسئولان دانشگاه، 
كس��اني كه كوتاهي كرده اند و مقصرند به مجازات برسند و از تكرار حوادث 

مشابه در اين دانشگاه يا هر جاي ديگري پيشگيري شود. 

      خبر یک 

حضرت آيت الله خامنه اي، رهبر معظم انقلاب اسلامي صبح ديروز در 
ديدار زياد النَخاله، دبيركل جهاد اسلامي فلسطين و هيئت همراه 
تأكيد كردند: فلسطين با قدرت خواهد ماند و به لطف الهي در آينده 
نه چندان دور، پيروزي نهايي ملت فلس�طين محقق خواهد ش�د. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر مقام معظم رهبري، حضرت آيت الله 
خامنه اي با اشاره به يك معادله روشن در قضيه فلسطين گفتند: براساس 
اين معادله اگ��ر مقاومت كنيد پيروز خواهيد ب��ود و اگر مقاومت نكنيد 
پيروزي نخواهيد داشت اما به فضل الهي، مردم فلسطين در مبارزه با رژيم 

صهيونيستي تاكنون مقاومت كرده و پيروز بوده اند. 
رهبر انقلاب افزودند: پيروزي مردم فلسطين در سال های اخير، به معناي 
توانايي تشكيل حكومت در تل آويو نبوده است كه البته اين موضوع نيز 
به فضل پروردگار محقق خواهد شد، بلكه پيروزي اصلي اين بوده است 
كه رژيم صهيونيستي كه ارتش هاي عربي نتوانستند آن را شكست دهند، 
به وسيله مردم فلسطين و گروه هاي مقاومت به زانو درآمد و به اذن الهي 

پيروزي هاي بزرگ تري نيز خواهيد داشت. 
حضرت آيت الله خامنه اي خاطرنشان كردند: رژيم صهيونيستي كه در دو 
جنگ قبلي با گروه هاي مقاومت، در برهه اي بعد از 22 روز و در برهه اي 
ديگر بعد از هشت روز درخواس��ت آتش بس كرد، در آخرين درگيري، 
بعد از 4۸ ساعت خواستار آتش بس شد و اين، يعني به زانو درآمدن رژيم 

غاصب صهيونيستي. 
رهبر انقلاب اسلامي، اين اتفاقات را بسيار مهم و از الطاف الهي بر شمردند 
و تأكيد كردند: علت پيروزي هاي مستمر ملت فلسطين در سال های اخير، 
ايستادگي و مقاومت بوده است در آينده و تا زماني كه مقاومت وجود داشته 
باشد، روند افول و زوال رژيم صهيونيستي ادامه خواهد داشت. حضرت 
آيت الله خامنه اي با اشاره به فشارهاي سنگين جبهه استكبار به جمهوري 
اسلامي ايران گفتند: اين فشارها هرگز موجب نخواهد شد تا ما از وظيفه 

الهي، ديني و عقلاني خود در حمايت از فلسطين منصرف شويم. 
رهبر انقلاب اسلامي در بخش ديگري از سخنان خود با تمجيد از مقاومت 

و مبارزات جهاد اسلامي فلسطين، شفاي هرچه زودتر آقاي دكتر رمضان 
عبدالله دبير كل سابق جهاد اسلامي را از خداوند متعال مسئلت كردند. 

   سخنان زياد النخاله
  در اين ديدار آقاي زياد النَخاله، دبيركل جهاد اس��لامي فلس��طين نيز 
ضمن ارائه گزارش��ي از آخرين تحولات فلسطين اش��غالي و توانايي ها 
و آمادگي هاي بالاي گروه هاي مقاومت گفت: م��ردم غزه با وجود همه 
فشارها، در مقابل رژيم صهيونيس��تي و طرح موسوم به »معامله قرن« 
ايستاده اند كه نمونه بارز آن استمرار تظاهرات هفتگي »جمعه بازگشت« 
است. وي همچنين به پيروزي اخير مقاومت اسلامي فلسطين در مقابل 
رژيم صهيونيستي و درخواست اين رژيم براي آتش بس بعد از 4۸ ساعت، 
اش��اره كرد و افزود: امروز توانايي ها و قدرت مقاومت اسلامي فلسطين 
بيش از هر زمان ديگر است، به گونه اي كه اگر جنگي رخ دهد، تل آويو و 
همه شهرها و شهرك هاي رژيم صهيونيستي در تيررس هزاران موشك 

مقاومت قرار خواهند داشت. 

رهبر معظم انقلاب در ديدار دبيركل جهاد اسلامي فلسطين:   
ايران با فشار جبهه استکبار  از حمايت فلسطين منصرف نخواهد شد

رحيم پورازغدی:
 بايد روح پاسخگويي را بر كساني 

كه سوار بر گردن مردمند، ايجاد كرد
و  پاس�خگويي  ام�روز روح  باي�د 
كس�اني  در  را  مس�ئوليت پذيري 
مش�غول  جه�اد،  عص�ر  در  ك�ه 
زندگي ش�ان بودند و ام�روز بر گردن 
م�ردم س�وارند، ب�ه وج�ود آورد. 
اس��تاد حس��ن رحيم پور در نشستي با 
موضوع »فقه و علوم اجتماعي« در حضور 
جمعي از دانشجويان دانشگاه تهران مورد اين پرسش قرار گرفت كه 
» اين روزها سالگرد عمليات كربلاي4 و ش��هادت غريبانه غواص ها 

است. 
رس��انه هاي بيگانه و چند نفر از دولتي ها مثل آقاي آ شنا به گونه اي 
جوس��ازي كرده اند كه گويا هزاران ش��هيد داده ايم و دكتر محسن 
رضايي آن را حركتي انحرافي دانسته است. حال آنكه اساساً خود اين 
آدم ها زمان كربلاي 4 در خانه ها نشسته بودند. اين تيپ  افراد برخلاف 
رزمنده ها و شهداي دانشگاه امام صادق )ع(، از آن امام صادقي هايي 
بودند كه در آن زمان جبهه نمي رفتند، بعدها هم يك روز معمم بودند و 
يك روز عمامه ها را برمي دارند، روزي در وزارت اطلاعات بودند و روزي 

با خارج نشين هاي معاند هم صدايي مي كنند. 
به نظر مي رسد اين حرف ها نش��اندن بدهكار به جاي طلبكار است. 
نمونه هاي ديگري هم مثل مسئول پيشين سازمان سينمايي وزارت 
ارشاد، از همين جبهه ناديده ها بودند كه جزئي از مسئولان شدند.« 
رحيم پور درپاسخ به سؤال  اين دانشجو اش��اره كرد آقاي رضايي كه 
منظور خود را توضيح داد و اما توقف كربلاي 4، نتيجه خيانت منافقين 

و ماهواره هاي امريكا و... بود. 
در كربلاي 4 من از نزديك ش��اهد ماجرا بودم. در كن��ار غواص ها از 
جاده ش��هيد صبوري در جبهه جزيره بوارين مجروح شدم. برادرم و 
بيش از 10 نفر از دوستان صميمي بنده كه همه غواص بودند و همان 
شب شهيد و مفقود شدند، اولاً تقريباً هيچ يك در فكر بازگشت و در 
انتظار پيروزي حتمي نبودند. اخوي من، حميد كه تنها 1۸ س��الش 
بود، هنگام وداع كنار آب با لباس غواصي با آرامش و يقين به من گفت 
كه اين محور، فوق العاده سخت است و ما حتماً شهيد مي شويم ولي 
خط را ان شاءالله مي شكنيم. ثانياً اين گفت وگو ساعت ها قبل از شروع 
عمليات و كش��ف لو رفتن آن بود. هنوز صبح نشده اين دسته غواص 
شهيد شدند و پيكرشان سال ها بعد برگشت. من در بيمارستان بودم 
و به ياد مي آورم زيرپيراهن را كه درآوردم، پوست بدن من از شانه تا 
كمر، جدا شد. البته دوباره از بيمارستان به خط برگشتم. چند روز بعد 
كه حال بنده خراب و در بيمارستان بستري شده بودم از آقاي قاليباف 
كه فرمانده لشكر بود و برادر خود ايشان هم غواص كربلاي 4، شهيد و 
مفقود شده بود پرسيدم خبر شهادت اخوي ام را به پدر و مادر بدهم يا 
خير، ايشان گفتند نه، صبر مي كنيم. احتمالاً در بوارين عمليات داريم 
و معلوم مي شود كه چه كساني ش��هيد و چه كساني مفقود شده اند. 

ضمناً تعداد شهدا چند صد نفر بود نه چند هزار نفر. 
وي در پايان افزود: همانطور كه اين دوستمان گفتند به جاي طلبكار 
ش��دن بدهكارها بايد امروز روح پاسخگويي و مسئوليت پذيري را در 
كساني كه در عصر جهاد، مشغول زندگي شان بودند و امروز بر گردن 
مردم س��وارند، به وجود آورد. بنده توفيق ش��ركت در هفت هش��ت 
عمليات به  عنوان طلبه  رزمنده داش��ته ام و در هيچ عملياتي قبل از 
درگيري، اطمينان به پيروزي نداش��تيم و برادرها بيش��تر احتمال 

شهادت خود را مي دادند. 

زینب شریعتي
  گزارش  یک


